



Nomos

# Rechtsstaatlichkeit in Europa



**Rechtsstaatlichkeit in Europa: Unabhängigkeit der Justiz und wirksame Rechtsmittel | Rule of Law in Europe: Judicial independence and effective remedies | État de droit en Europe: indépendance de la justice et recours effectifs**  
Societas Iuris Publici Europaei (SIPE) | XV. Tagung – XVth Congress – XVème Congrès | 30/06 – 1/07 2022 – Université du Luxembourg, Robert Schuman Initiative for European Affairs  
Sonderband der Zeitschrift Europarecht (EuR) | Beiheft 1 | 2023  
Herausgegeben von Prof. Dr. Herwig C.H. Hofmann, M.Jur. (Oxon), Prof. em. Dr. Julia Iliopoulos-Strangas und Univ.-Prof. Dr. Ewald Wiederin  
2023, 104 S., brosch., 34,- €, (Sonderpreis für Beziehende der Zeitschrift im Rahmen des Abonnements 25,50 €)  
ISBN 978-3-7560-0686-1  
in Deutsch | Englisch | Französisch  
[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-7560-0686-1](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-7560-0686-1)

Dieses Sonderheft ist das Ergebnis einer vom SIPE in Zusammenarbeit mit der Universität Luxemburg organisierten Konferenz über den Begriff der Rechtsstaatlichkeit in Europa / the rule of law in Europe / l'État de droit en Europe, in deren Mittelpunkt die richterliche Unabhängigkeit und wirksame Rechtsmittel standen. Die Beiträge spiegeln verschiedene Perspektiven auf den Begriff der Rechtsstaatlichkeit in Europa wider. Hervorgehoben werden Fragen des effektiven Rechtsschutzes durch eine unabhängige Justiz. Den Beiträgen ist ein weites Verständnis des Begriffs der Rechtsstaatlichkeit gemein, der Gewaltenteilung, wirksame Rechtsbehelfe und die Grundsätze eines demokratischen Regierungssystems sowie des Schutzes der individuellen Menschenrechte und Grundfreiheiten mit umfasst. Rechts-

staatlichkeit in diesem Verständnis geht weit über die Einhaltung des Legalitätsprinzips hinaus und erstreckt sich auch auf materielle Normen sowie institutionelle und strukturelle Prinzipien der Organisation der Ausübung öffentlicher Gewalt.

## Mit Beiträgen von

Prof. Dr. Maria Lúcia Amaral | Prof. Dr. Constance Grewe | Prof. Dr. Herwig C.H. Hofmann, M.Jur. (Oxon) | Prof. em. Dr. Julia Iliopoulos-Strangas | Prof. Dr. Irena Lipowicz | Prof. Dr. Eleftheria Neframi | Prof. DDr. Angelika Nußberger | GA Athanasios Rantos | Prof. Dr. Dean Spielmann | Prof. Dr. Elena Simina Tanasescu | Prof. Dr. Jacques Ziller

Bestell-Hotline +49 7221 2104-260 | Online [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [bestellung@nomos.de](mailto:bestellung@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-265 | oder im Buchhandel

Sie haben das Recht, die Ware innerhalb von 14 Tagen nach Lieferung ohne Begründung an Nördlinger Verlagsauslieferung GmbH & Co. KG, Augsburger Str. 67A, 86720 Nördlingen zurückzusenden. Bitte nutzen Sie bei Rücksendungen im Inland den kostenlosen Abholservice. Ein Anruf unter Tel. +49 7221 2104-260 genügt. Unsere Datenschutzbestimmungen finden Sie unter [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](mailto:nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).

Nomos Verlagsgesellschaft  
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | [www.nomos.de](http://www.nomos.de)

Nomos  
e Library



Nomos

# Rule of Law in Europe



Rechtsstaatlichkeit in Europa: Unabhängigkeit der Justiz und wirksame Rechtsmittel |

Rule of Law in Europe: Judicial independence and effective remedies |

État de droit en Europe: indépendance de la justice et recours effectifs

Societas Iuris Publici Europaei (SIPE) |

XV. Tagung – XVth Congress – XVème Congrès |

30/06 – 1/07 2022 – Université du Luxembourg,

Robert Schuman Initiative for European Affairs

Sonderband der Zeitschrift Europarecht (EuR) | Beiheft 1 | 2023

Edited by Prof. Dr. Herwig C.H. Hofmann, M.Jur. (Oxon), Prof. em. Dr. Julia Iliopoulos-Strangas und Univ.-Prof. Dr. Ewald Wiederin

2023, 104 pp., pb., € 34.00, (Special price for subscribers of the magazine as part of the subscription € 25,50)

ISBN 978-3-7560-0686-1

in German | English | French

[www.nomos-shop.de/isbn/978-3-7560-0686-1](http://www.nomos-shop.de/isbn/978-3-7560-0686-1)

This special issue is the result of a conference organized in cooperation with the University of Luxembourg by SIPE on the very notion of the Rechtsstaatlichkeit in Europa / the rule of law in Europe / l'État de droit en Europe focusing therein on judicial independence and effective remedies. The contributions reflect various perspectives on the notions of the rule of law in Europe, especially its protection by the hands of courts and tribunals as independent bodies designed to review executive and, in most states, also legislative action for their compliance with constitutional principles and values. The contributions all display a broad understanding of notions contained in the rule of law obliging to ensure a separation of powers, an effective judicial protection, principles of a system of democratic government as well as the protection of individual human rights and fundamental freedoms. The rule of law in this

understanding goes well beyond an adherence to the principle of legality and reaches also into substantive norms and institutional and structural principles of the organisation of the exercise of public powers. The existence and defense of this broad understanding of the rule of law is also deeply embedded in the very existence of the Council of Europe and its Convention on Human Rights

## With contributions by

Prof. Dr. Maria Lúcia Amaral | Prof. Dr. Constance Grewe | Prof. Dr. Herwig C.H. Hofmann, M.Jur. (Oxon) | Prof. em. Dr. Julia Iliopoulos-Strangas | Prof. Dr. Irena Lipowicz | Prof. Dr. Eleftheria Neframi | Prof. DDr. Angelika Nußberger | GA Athanasios Rantos | Prof. Dr. Dean Spielmann | Prof. Dr. Elena Simina Tanasescu | Prof. Dr. Jacques Ziller

Hotline for your order +49 7221 2104-260 | Online [www.nomos-shop.de](http://www.nomos-shop.de)  
E-Mail [orders@nomos.de](mailto:orders@nomos.de) | Fax +49 7221 2104-265 | or in your local bookstore

You can withdraw from your book order without giving reasons within fourteen days. Simply send your written withdrawal within the given period to: Nördlinger Verlagsauslieferung GmbH & Co. KG, Augsburger Str. 67A, 86720 Nördlingen, Germany or to your bookstore. A withdrawal binds you to return the items. All costs and risks of return are payable by the addressee. You can find our privacy policy online at [nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung](mailto:nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung).

Nomos Verlagsgesellschaft  
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | [www.nomos.de](http://www.nomos.de)

 Nomos  
e Library